
«Общественная позиция»
(проект «DAT» № 06 (43) от 10 февраля 2010 г.

СƏӘРСЕНБIДЕГI СҰХБАТ

Сержан МОЛДАСАНҰЛЫ:
Қазақ əәншiлерiне сұраныс болмаса,
«ҚАРАҚШЫ» ТАСПА ҚАЙДАН КЕЛДI? 

Жыл сайын дəәстүрлi түрде өтудi əәдетке айналдырған «ƏӘн мен əәншi»
бағдарламасы өзiндiк ауқымын кеңейтiп, көрерменiне жол тапты. Өзгенiң
көшiрмесiн жасайтын азды-көптi шоуларға қарағанда, «ƏӘн мен əәншi» қазақ
сахнасының төл бағдарламасы десек, қателеспеспiз. Ал Республика
сарайындағы жер жарған жарнамасына татымай, көрерменнiң де,
тыңдарманның да көңiлiн қалдырған кештер «ƏӘн мен əәншiге» қызғаныш
танытуы əәбден мүмкiн. Көңiлдi күптi еткен сан сауалға тиесiлi жауапты
аталмыш бағдарламаның ұйымдастырушысы əәрi жүргiзушiсi Сержан
МОЛДАСАНҰЛЫ мырзадан сұрағанды жөн көрдiк. Бiрнеше жобаны өткiзу
үшiн дайындықпен қарбаласта жүрген Сержан мырзаның қысқа да нұсқа
жауабының нобайын ұсынып отырмыз. 

Сержан мырза, продю-серлiк деген бiзге кенде келген кəәсiптiң түрi
ғой. Дегенмен оны алып кету үшiн жан-жақтылық, қырағылық керек
тəәрiздi. Ал негiзiнде өзiңiздiң мамандығыңыз не? 
Нақты айтар болсам, мамандығым бойынша қазақ тiлi мен əәдебиетi пəәнiнiң
мұғалiмiмiн. Продюсер болу үшiн қырағылықтың қаншалықты қажет екенiн
бiлмеймiн. Бiрақ бiлiм керек екенi рас. 
Сонда ұстаздық бiлiмiңiз бүгiнгi кəәсiптiң көлеңкесiнде қалып қойды
ма?
Бiлiмнiң пайдаға аспайтын кезi жоқ. Сондай-ақ жоғары оқу орнында бiлiм
алумен қатар, өмiр мектебiнiң белгiлi бiр кезеңiнен өтесiң. Мұның барлығы
осы қоғамның мүшесi ретiнде қалыптастырады. Ал бүгiн мен өзiме ұнайтын
шаруамен айналысып жүрмiн. Қандай да бiр iске кiрiспес бұрын, не iстеу
керек екенiн айқындап алуға тырысамын. Мен үшiн ең бастысы – осы. 
Қазiр кiмнiң продюсерiсiз? Қолға алған жаңа жобаларыңыз бар ма? 
«Қоңыр» тобынан бөлек, екi əәншiге қарайласып жатырмын. ƏӘлi орындалуға
тиiс шаруалар жеткiлiктi болғандықтан, олардың сахнаға шығуына бiраз
уақыт керек. Дəәл қазiр Мұқағали Мақатаевтың туған күнiне арналған кештiң
жұмысымен шапқылап жүрмiн. Осы сұхбатты пайдаланып айта кетейiн,
ақынның биылғы əән-жыр кешi жылдағыдан мүлдем өзгеше болмақ. Осы
кештi өткiзу туралы ұсынысты қабыл алып, кiрiсiп жатқан жайымыз бар. Алла
қаласа, ақпанның он екiсiнде Республика сарайында əәдемi бiр кеш болады
деп отырмыз.
Бiздегi көптеген продюсерлердiң табысы жасаған жобаларына
байланысты екендiгiн айтады. Ал өзiңiз продюсер болған жеке
əәншiнiң немесе қандай да бiр топтың сатылымға түскен



үнтаспаларынан көңiл көншiтерлiк пайда көрiп отырмын дей аласыз
ба?
Табыс бар ғой, бiрақ көп емес. «Қарақшыларды» құртпай, үнтаспадан түсетiн
табысты есептеудiң өзi күлкiлi. 
«Меломан» тəәрiздi iрi сауда орталықтарының мамандары қазақ
əәншiлерiнiң үнтаспаларына сұраныстың аздығын айтады. Бұған не
себеп деп ойлайсыз? 
Мүмкiн емес. Сұраныс айтарлықтай деңгейде. Тек «қарақшылардың» арзан
өнiмдерi қарапайым жұртты «Меломанға» жеткiзбей-ақ, қамтамасыз етiп
отыр. Егерде қазақ əәншiлерiне сұраныс болмаса, қаптаған қалың «пират»
пайда болмас едi.
Дегенмен тұтынушы қарапайым халықтың қалтасы солардың
сұранысын ғана көтерiп тұр ғой. Кез келген азаматтың iрi сауда
орталығынан қалаған үнтаспаларын алуға жағдайы келе бермейдi
ғой. Осы орайда лицензиялы орталықтардың бағасын бағамдау
керек сияқты ма, қалай ойлайсыз?
Белгiлi бiр жеңiлдiктермен арнайы сауда нүктелерiн көбейту керек шығар.
Сонан соң «пираттарды» ауыздықтасақ, баға да қалыпты болар едi. Бұдан
үш -төрт жыл бұрын таспаны көбейтiп шығаратын студиялар əәншiнiң жеке
альбомын айтарлықтай бағаға сатып алатын. Қазiр олай емес. Олардың да
обалына «қарақшылар» қалып отыр.
Өзiңiз құрған «Қоңыр» этно тобын шетелге алып шығудың
мүмкiндiгi бар ма?
Алдағы жазда Еуропаға барып қайтады.
«ƏӘн мен əәншi» жобасын дəәстүрлi түрде ұйымдастырып жүрсiз.
Республика сарайында өтетiн саны көп концерттер осы бiр
жобаның алдын кес-кестеп тастаған жоқ па? Мəәселен, бiр-бiрiне
ұқсайтын қаптап кеткен кештерден жалыққан жұрт сiздiң
жобаңызға баруын сейiлтуi мүмкiн ғой.
ƏӘлi күнге дейiн бiреуге билетiмiздi ала қойшы деп жалынған жоқпыз. Ел өзi
келедi. Керiсiнше, бiр ай бұрын алдын ала хабарласып, билетке тапсырыс
берiп жатады. Бəәрiбiр сапа жеңедi ғой.
Кей продюсерлер мен продюсерлiк орталықтар ұйымдастырған
кештерiне қатысатын жас əәншiлерден қаржы талап ететiнiн
естимiз. Бұл концертке кететiн шығынға мемлекет тарапынан
қаржылай қолдаудың жоқтығынан туындаған үрдiс пе?
Оны қаржы талап ететiндердiң өзiнен сұрау керек шығар. ƏӘрi-берiден соң
мемлекет оларға неге ақша беруге тиiс? ƏӘркiм өзi үшiн жасап жатыр.
Сапасын «беске» емес, «алтыға» бiлесiз. Керiсiнше, мемлекет оларға ақша
емес, сөгiс берсе жөн болар едi. Кешегi қарапайым сарай қызметкерi – бүгiн
продюсер. Ненiң де болсын қадiрi қашқан уақыт.
Қазiргi орындаушылар мен авторлар үнтаспаға шыққан əәндерiнен
қаламақы көрмейтiнiн айтады. Ал авторлық құқық орталықтары
бұған əәндi жазып тарататын лицензияны студиялардың заң
бұзушылыққа жол берiп отырғанын алға тартатын көрiнедi. Өзiңiз
осындай орталықтарға қандай талап қояр едiңiз?
Ешқандай талап қоймаймын. Азды-көптi төлеп жатыр ғой.



ƏӘрiптесiңiз Ерiк Тастанбеков əәндi көршiлес ресейлiк студияларда
жаздырту қажеттiгiн айтып, ол жақтағы сапаның жоғарылығын
алға тартатын көрiнедi. Осыған келiсесiз бе? 
ƏӘрине, келiсемiн. Ресей бiзге қарағанда бiр-екi көш iлгерi кеткен. Ол сапа
бiзге де келер. Былтырғыға қарағанда, биыл тəәуiрмiз ғой.
ƏӘрқашан iзденiсте жүретiн сiздей продюсердiң жарыққа шығарам
деген жоспарлары да жоқ емес шығар?
Бiраз ойларды жазып, сызып, түртiп жүрген жоба-жоспар жоқ емес. ƏӘсiресе
жаңадан телехабарлар жасау ойымызда бар. Мүмкiндiгi келгенде ол жобалар
да көрерменiн табар. Шыны керек, сырттан алған көшiрме дүниелердi, өз
басым, сүйсiнiп қарай алмаймын. 

ƏӘңгiмелескен –
Динар 
КАМИЛОВА,
«D»

СIЗ НЕ ДЕЙСIЗ?

«ВАЛЕНТИН КҮНIН» 
күтесiз бе?

Ақпан айының он төртiн елемеу мүмкiн болмай тұр. Себебi, жастардың көбi
осы күндi «ғашықтар мерекесi» деп белгiлеп қойған. Ал үнемi той-думанның
арасында жүретiн өнердегi азаматтардың батыстан келген бұл мерекеге
көзқарасы қалай екен? Сүйiктiсiне сый берiп, сезiмiн бiлдiрiп жатса,
ұнатпайтын жан жоқ шығар. Оны өздерiнен сұрап көрелiк. 

Мəәдина СƏӘДУАҚАСОВА, 
əәншi:

ƏӘрине, көпшiлiктiң «Валентин күнiн» қазақтың мерекесi емес деп жататыны
рас. Бiрақ мереке атаулының көптiгi артық болмас. Сондықтан бұл күнге еш-
қандай қарсылығым жоқ. Дастарқан жасап, арнайы атап өтудiң қажетi жоқ
болар. Дегенмен маған көптеген адамдар «смс» жазып, сыйлық берiп жатса,
оның несi айып? Осы себептi ғашық жандардың бiр-бiрiне сезiмiн бiлдiретiн
арнайы махаббат күнiнiң болғаны жақсы ғой. Iшкi сезiмiн ашып айта алмай
жүрген талай жан бар емес пе. Солар осы күннiң бар екенiн ескерiп,
сүйгенiнiң алдында ақтарылып жатса, жаман емес деп ойлаймын.

Айгүл ИМАНБАЕВА, 
актриса:
– Мұндай мереке деген саясат қой. Кейбiр жастардың тойлап, демалу үшiн
шығарған сылтауы iспеттi. Бiрақ, өз басым, осы күндi мереке екен деп сезiнбек
түгiлi, өзгелердiң бiр-бiрiн құттықтайтындығын да құптамаймын. 
– Дегенмен сол күнi сүйiктiңiзден кiшiгiрiм сый күтетiнiңiздi жоққа шығармайтын
шығарсыз?



– Құрысын, күтпеймiн. Өйткенi бұл күндi мереке деуге басыбайлы қарсымын. Бұл
датаны ескерiп, сый-сыяпат тартып жатқандар болған жоқ. Егер табылса, сол
адамға бiраз дəәрiс оқып тастаған болар едiм.

Азамат  СҰРАПБАЙ, 
актер:
– Мен бұл күнге үзiлдi-кесiлдi қарсымын. ƏӘйелiме сый жасауым үшiн 8 наурыз да
жетедi. Өйткенi, өз басым, өте патриот адаммын. Өзiмiздiң ұлттық мерекелерiмiздi
жарылқап алсақ, соған да рақмет айтар едiм. ƏӘйтпесе «Валентин күнiн» ғашықтар
күнi деп қабылдау – қисынға келмейтiн нəәрсе. 


